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«Ақмешіт қызылордА болғАндА»

3 бетте

2 бетте

қолтАңбА

Әбігер

Әлем

26 қыркүйекте Германияда билікке келетін мемлекет 
басшысын сайлау өтеді. Қазіргі кезде өз бағын сынаған 
барлық кандидат үгіт-насихат жұмыстарын жүргізіп, 
өзара дебаттарды ұйымдастырды. Алдын ала дерек 
бойынша, сайлауда аса белсенділік пен халық қалауына 
ие 3 көшбасшы бар. Алайда кімнің жеңіске жететіні 
әлі күнге дейін белгісіз. Себебі Германияда жоғары 
билік тікелей халық таңдауы арқылы емес, федералды 
парламент – Бундестаг арқылы таңдалады.

Германияда сайлау алдындағы қауырт жұмыстар 
жүргізіліп, күллі әлем жұртшылығы жаңа басшыны 
асыға күтуде. Осы орайда CNN арнасының тілшісі Роб 
Пичеты Германиядағы сайлау туралы «Меркельден 
кейінгі өмір қандай болмақ? Немістер тартысты сайлауда 
шешім қабылдауға дайын» тақырыбында сараптамалық 
мақала дайындады.

Мақалада жазылғандай, осы жексенбіде германия-
лықтар сайлау учаскесіне барып, өз таңдауларын 
жасайды. Бір қызығы екі он жылдықтан кейін кандидаттар 
қатарында Германия халқына жақын таныс адам, Ангела 
Меркель болмайды. Негізінен 2005 жылы Канцлер 
қызметіне кіріскен Меркель Еуропада «тұрақтылық» 
нышанына айналған еді. Саяси алыпқа айналған химик 
популизм, қаржылық дағдарыс пен пандемияны өткерсе 
де, әлемдегі ең табысты әйел-көшбасшы орнын сақтап 
қала алды.

Дегенмен 67 жастағы Ангела Меркельдің дәуірі 
сайлаудан кейін бітіп, отставкаға кетеді. Осылайша елді 
басқару қызметіне жаңа тұлға келеді. Бірақ сайлау жақын 
болғанымен, нақты кімнің жеңіске жететінін болжау 
мүмкін болмай тұр. 

«Chatham House» халықаралық сараптамалық орта-
лығының Германия елін бақылайтын зерттеушісі Пепин 
Бергсеннің айтуынша, 2013 және 2017 жылдардағы 
сайлауда таңдауға қарағанда биылғы сайлаудан кейін 
неміс саясатында айтарлықтай өзгеріс болуы мүмкін. 
«Меркельдің ізін басуға тартыс әлі де қарқынды жалғасып 
келеді. Сайлаудан кейін де жаңа басшыны анықтау үшін 
2-3 күн керек болады», дейді ол. Одан бөлек, зерттеуші 
немістер өз таңдауын қалай жасаса да жаңа басшы ел 
ішінде және әлемдік деңгейде бірнеше проблемаға тап 
болады деп болжайды. 

Негізінен Меркель бұл сайлауға қатыспайтынын 
2018 жылы ауданаралық сайлауда туындаған проблема-
дан кейін айтқан еді. Ол өз мансабында Ұлыбрита-
нияның 5 министрімен, Францияның 4 президентімен, 
Италияның 7 премьер министрі мен Американың 4 бас 
қолбасшысымен жұмыс істеді. Бірақ Меркель басқарған 
тұста елде бірнеше жағымды өзгеріс болып, Германия 
әлемдік аренада біраз абырой жинағанын ешкім жоққа 
шығара қоймас.

«Мұның барлығы Меркельдің тұлғалық қасиетіне оң 
септігін тигізді. Германия соңғы 15 жылда экономикалық 
тұрғыдан жақсы жетістіктерге жетті. Қаржылық дағда рыс 
кезінде де жоғары дәрежені сақтап қала алды. Дегенмен 
бұл ұзақ уақытқа созылмайтыны көпке белгілі», – деді 
Бергсен арнаға берген сұхбатында.

2010 жылғы босқындар дағдарысы мен Қытаймен 
тығыз қарым-қатынас орнатуы Меркельдің мансабына 
кері әсер етті. Алайда пандемияны өзге еуропалық 
елдермен салыстырғанда әлдеқайда оңай өткергеннен 
кейін Меркель көптеген германиялыққа оң пікір 
қал дырады деп болжайды тілші. Бұған Берлиндегі 
Халықаралық стратегиялық зерттеулер институтының 
еуропалық кеңсесінің өкілі Бен Шреердың «Германияда 
Меркельге деген оң көзқарас бар. Себебі олар оны 
тұрақтылық нышаны деп қабылдайды, қандай іс жасай-
тынын біледі», – деген сөзі дәлел.

Қазіргі кезде Германия саясатында алдыңғы шеп-
те тұрған екі партия бар. Олар соңғы сегіз жыл бойы 
коалицияда бірге билік жүргізген христианды-демокра-
тиялық партия мен социал-демократиялық партия. 
Алайда бұл сайлауда «Жасылдар» партиясы да бәсеке-
лестік танытуға қауқарлы.

Христиан-демократиялық партиядан Меркельдің із-
басары болып 60 жастағы Армин Лашет тағайындалды. 
Ол – партия төрағасының орынбасары және Меркельдің 
ұзақ жылдық әріптесі. Бірақ оның кандидат болуы да 
оңайлықпен жүзеге асқан жоқ. Құқық және журналистика 
саласында білім алған лашет Бундестагқа 1994 жылы 
тағайындалған. 

Меркель өз сөзінде Лашетті қолдайтынын және барлық 
Германия халқын оған дауыс беруге шақырғанымен, 
сайлауалды сауалнаманың қорытындысы бойынша оған 
дауыс берушілер саны аз. 

Ал Лашеттің басты қарсыласы социал-демократиялық 
партия атынан сайлауға түсетін Олаф Шольц деп 
танылды. Лашет те бірнеше жыл бойы германиялық 
билікте белсенді қызмет етті. Оның қаржы министрі және 
2018 жылы Меркельдің вице-канцлері міндетін атқарғаны 
жаңа канцлер болуға деген мүмкіндігін арттырып отыр. 

ГЕРМАНИЯДАҒЫ САЙЛАУ: 
ЖЕҢІСКЕ КІМ ЖЕТЕДІ?

Бұдан былай солай болғалы тұр...
Қалай дейсіз бе? Негізі тойдың төрінде 

ақса қалдар, құда-жекжат, ағайындар, яғни 
құрметті қонақтар отыратын. Биыл 27 
қыркүйектен бастап «қауіпсіз» қонақтар 
төрге жайғаспақ. Олар кімдер? «Ashyq» 
қосымшасы бойынша «қауіпсіз» мәртебесі 
барлар. Иә, дәл осылай деп денсаулық 
сақтау министрі Алексей Цой мәлімдеді.

Елді жайлаған індет келгелі халық 
не көрмеді? Сырттай қарасаңыз, көзге 
көрінбейтін шайқас секілді... Үлкен-
кішісі бар, карантин деп бірнеше ай бойы 
жаппай үй қамақта жатты. Той тоқтады, 
асаба, әнші-бишілердің жұмысы алға 
жылжымай қалды. Халық та бір-бірімен 
емен-жарқын ара ласуды қойды. Шектеу 
деп біраз нәрсеге тыйым салынды. Той 
мен құдайы асқа жиналатын халық саны 
азайды. Себебі бәріне денсаулық керек.

ТОЙ ТӨРІНДЕ 
«ҚАУІПСІЗ» ҚОНАҚ ОТЫРАДЫ

Өткен ғасырдың басында, дархан даламызда негізі қаланған 
Түркістан-Сібір теміржолының құрылысы, біртұтас халықтың 
еңбекқорлығы мен ұйымшылдығын дәлелдеп бергендей болды. 
Тосын жаңалықтың ел болашағына әкелер орасан зор пайдасынан 
үміттенген көнбіс халық, машақаты көп жұмысты асқан төзімділікпен, 
сом балға, құрыш қайланың күшімен атқарды. Осындай жұмыстардың 
нәтижесінде 20-шы жылдардың өзінде Қазақстандағы теміржолдың 
жалпы ұзындығы 2500 шақырымнан асып кеткен болатын. Ел мен 
елді жалғастыратын шойын жол шежіресі осылай басталды. 

VI СъЕЗД ҚАбЫЛДАҒАН ҚАУЛЫ: 

«Түркістан-Сібір» теміржолын 
салу туралы шешім

Қызылорда астана болған тұста Сыр өңірінде елдің 
ертеңіне әсер ететін тарихи шешімдер қабылданды. 
Сол тарихи шешімнің бірі – «Түркістан-Сібір» темір-
жол құрылысын салу туралы шешім. Бүгін «Ақмешіт 
Қызылорда болғанда» айдары бойынша Сыр өңіріндегі 
шойын жол тарихына шолу жасағанды жөн көрдік.

Отбасы мүшелері ойласа 
келе бүлдіршінді  күн сайын мұз 

айдынына жаттығуға апаруға 
келісті. Ағасы Тимурмен бірге 

барады.  Әлжуаз да нәп-нәзік 
бүлдіршіннің ширауына  спорттың 

пайдасы болмаса, зияны жоқ. 
Осылайша 4 жастағы титімдей 

қыз  аяғына коньки киді. Осындай 
шешім қабылдаған ата-ана кішкентай 

бүлдіршіннің бір кезде әлем назарын 
өзіне аударып, тамсана тәнті болар мұз 

ханшайымына айналарын сол сәтте 
білген жоқ. Тіпті оны ойламады да десек 
артық болмас. Себебі сол кезде ата-ананы 

алаңдатқаны тек оның денсаулығы еді...
Анасы Падишахан қызын аман-есен 
бауырына алғанда сүйікті актрисасы 

Элизабет Тейлордың есімін қояды. Ананың 
аппақ ниеті мен тілегі ғой бұл. Мәскеуде 2000-

шы жылы дүниеге келген  сәби Элизабет есімі 
аз уақыт ішінде әлемге танылып, қазақ елінің 

туын биікке көтеретінін ешкім де білмеді.

Мұз үстіндегі із

4 бетте

4 бетте

толғАндырғАн тАқырып

Жиында қала басшысы ең алдымен қаладағы 
кадрлық өзгерістермен таныстырды. Осыған дейін 
қала әкімінің орынбасары қызметін атқарған 
Асқарбек Есжановтың өзге қызметке ауысуына 
байланысты «Құрмет» грамотасын табыстап, 
жаңа қызметіне сәттілік тілеп, шығарып салды. 
Содан соң қалалық ауылшаруашылығы бөлімінің 
басшысы қызметін атқарып келген Дәулетбек 
Әбдірасуловтың жаңа қызметіне сәттілік тілеп, қала 
әкімінің «Алғыс хатымен» марапаттады. 

Сондай-ақ жиында жаңа тағайындалған қала-
лық тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы, 
жолаушылар көлігі және автомобиль жолдары 
бөлімінің басшысы Бауыржан Оспановпен қала-
лық ауылшаруашылығы бөлімінің басшысы 
Нұрбек Әзірбекті таныстырды. Сонымен бірге 
Қызылорда қаласының қорғаныс істері жөніндегі 
басқармасының бастығы болып полковник Алмас 
Чункунов тағайындалды.

қАлА әкімдігінде

«Бюджет толық игерілу керек»

ғ.қАзАнтАев, 
қала әкімі:

Қызылорда қаласы 
әкімдігінде қала әкімі 

Ғанибек Қазантаевтың 
қатысуымен аппарат 

мәжілісі өтті. 

2 бетте

ЦиФрлы трАНСФорМАЦиЯ: 
қАжеттілік НедеН туыНдАды?

3 қыркүйекте Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев VI Шығыс экономикалық 
форумының мәжілісіне онлайн режимде қатысып, форумда бірнеше мемлекет өзара 
ынтымақтастық-экономикалық келіссөздер жүргізді. Сол жиында Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Ресей Президенті Владимир Путинмен бірге Қазақстан Үкіметі 
мен СБЕР компаниялар тобы арасында цифрлық трансформация, цифрландырудың 
платформалық моделіне көшу жобалары мен Data-Driven Government тұжырымдамасын 
жүзеге асыру саласындағы 
ынты мақ тастық туралы ме-
мо ран думға қол қою рәсі-
міне қатысты.

2 бетте

ҚР Мемлекеттік хатшысы, ҚР Президентінің жанындағы Қоғамдық сананы 
жаңғырту бағдарламасын іске асыру жөніндегі ұлттық комиссияның төрағасы 
Қырымбек Көшербаев Ұлттық комиссияның кеңейтілген мәжілісіне қатысты. 
Онда «Рухани жаңғыру: болашаққа бағдар» бағдарламасы арқылы жарық көрген 
«Жаңа гуманитарлық білім. Қазақ тіліндегі 100 жаңа оқулық» жобасының 
таныстырылымы өтті.

Қырымбек Көшербаев өз сөзінде ҚР Тұңғыш Президенті – Елбасы 
Н.Ә.Назарбаевтың бастамасымен өмірге келген «Рухани жаңғыру: болашаққа 
бағдар» бағдарламасының қоғам үшін маңызды, кешенді бастама екенін айтты. 
Бағдарлама аясында бірнеше ауқымды жоба іске асты. Олар еліміздегі ғылым-
білімді, қоғамдық сананы жаңа деңгейге көтеруге сеп болуда. Осы мақсатта 
Қазақстанның интеллектуалдық тарихында бұрын-соңды болмаған көлемді 
ғылыми аударма жобасы жасалды. 

«100 ЖАҢА ОҚУЛЫҚ»: 
әЛЕМНІҢ үЗДІК 

шЫҒАРМАЛАРЫН ҚАЗАҚ 
ТІЛІНДЕ ОҚИМЫЗ

2 бетте



2 syr-media.kz
aqmeshit-aptalygy.kz

№76   25 қыркүйек, 2021 жыл

Ақмешіт АптАлығы

Басы 1-бетте

Басы 1-бетте

Кешегі той...
Той қашанда халықтікі. Ағайынға 

«көмегім болсын, менің де тойымда 
қайтар» деп той болмас бұрын ортаға 
малын салатын. Абысын-ажын 
шүйіркелесіп, тойдың боладысын жаңа-
лық қылып жеткізіп, желпініп жүретін. 
Жас келіндер осындай сәтте бір көрініп 
қалайын дегендей қол қусырып қызмет 
көрсетіп, үлкендердің батасын алатын. 
Ағайынмен сағынысып көрісіп, әулеттің 
балаларын «айналайын» деп бетінен 
сүйетін. Ақсақалдар төрді толтырып, 
жасы кіші қонақ күтіп, әулеттің бауыр-
малдығын, барлығын, көргендігін көр-
сететін. Міне, қазақтың тойы осындай 
болатын. 

Жұрт жақсылыққа жеткендігін, 
өсіп-өнгенін осы тойында дәлелдейтін. 
Кешкісін жастар бас қосса, күндіз 
қарттары жиналып, дастарқаннан дәм 
татып, батасын беріп тарқасатын. За-
маны бір құрдастар, әңгімесі жара сатын 
қатарластар думандатып, тойдың сәнін 
кіргізетін. Құстың сүтінен басқаны 
дастарханға қою міндет емес еді. Бірақ 
«бір тойым бар» деп жүрген той иесі 
тартынып қалмайтын.

Бүгінгі той...
Қазір той жасаушылар тойға ке-

тетін қаржысынан бұрын «мобильді 
топ тексеріп келмей ме, ұсталып 
қалмаймыз ба?» деп алаңдайтын 
болды. Иә, бүгінгі індеттің салдарынан 
той иелері осындай топты да көріп 
келеді. «Ағайын, менің ұлым үйленіп 
жатыр немесе қызым ұзатылуда» 
деп сыртқа сүйіншілеудің орнына 
үндемей, қайта жабық түрде жасауды 
жөн көрді. Адам саны азай ды. Кешегі 
тойлар секілді «бәрін шақыру керек» 

деу жайына қалды. Тек жақындары 
ғана жиналатын орынға айналды. 
Айтпақшы, шақыру билетінің өзі де 
онлайн ұйымдастырылуда.

Бірақ кейбір дәулеттілерге карантин 
еш әсер етпеді. Олар әлгі мобильді 
топтың салған айыппұлын төлеп, әрмен 
қарай «Баяғы жартас сол жартас» де-
гендей зәулім сарайларда дүркіретіп 
тойын жалғастыра береді. Ал ұлан-асыр 
той жасап, қарапайым халықтың байға 
жетеміз деуі әурешілік. Байлықпен, 
бар лықпен теңесетін жер той емес. 
Той – әулеттің қуанышы. Оны бәсекеге 
салып, жұрттан қалмаудың амалына 
айналдыру бекершілік. Әйткенмен 
көпшілік үнемді үйренді. Бұрынғыдай 
ысырапқа жол бермейді. Дәл қазіргі 
баға нарқының күн сайын өскен  
шағында ол да дұрыс ұстаным.

27 қыркүйек – той күні
Арнайы той күні болып белгіленген 

екен деп ойлап қалмаңыздар... Әйткен-
мен осы күні біраз нәрсе өзгергелі тұр. 
Сонымен қатар бұл күнді асабалар асыға 
күтіп жүр екен. Себебі де белгілі.

Қазақстанда эпидемиологиялық 
жағ  дай тұрақтануына байланысты ка-
рантин жеңілдейді. Осыған орай үйлену 
тойлары мен мерейтойлар өткізуге 
рұқсат етілді. Бірақ тойханаларға 
Ashyq-та статусы «қауіпсіз» қонақтар 
ғана кіргізілетін болды. Яғни, екпе 
салдырсаңыз, тойдың құрметті ғана 
емес, «қауіпсіз» қонағы боласыз. Төр 
де, қошемет те сіздікі...

Алайда өз шарты бар. «Жасыл» 
аймақта тұрған өңірлерде зал 50%-ке, 
100 орыннан, «Сары» аймақта да 50%-
ке дейін, бірақ 70 орыннан аспауға тиіс. 
Ал «Қызыл» аймақта 50%-ке дейін, 50 
орыннан аспауы керек.

Бұл құжатқа Қазақстан тарапынан 
Премьер-министр Асқар Мамин, Ресей 
атынан «Сбербанк» ЖАҚ басқарма 
төрағасы Герман Греф қол қойды. Бұл 
жобаны Мемлекет басшысы екі мем-
лекеттің өзара сенімділігін білдіре тінін 
айтып, сипаты жағынан шын мәнін де 
стратегиялық бастама екеніне тоқталды. 

– 15 жылдан астам уақыт біздің на-
рық та табысты жұмыс істеп келе жат-
қан СБЕР-дің қазақстандық мемтех тың 
институционалдық негізін қа   лып  тастыруға 
атсалысуы Қазақстан мен Ресей ара-
сындағы ынтымақтастықты зият    керлік 
технология сияқты аса маңызды сала 
арқылы жан-жақты ете тү седі. Шын 
мәнінде, бұл – өте маңызды қа дам. Бұл 
стратегиялық жобаның жүзе ге асырылуы 
Қазақстан азаматтарының тұр мыс сапа-
сын арттыруға және бизнес-климатты 

жақсартуға ықпал ететіні сөз сіз, – деді 
Қазақстан Президенті.

Дәл осы құжатқа қол қойылғаннан 
кейін қазақстандықтар наразылығын 
білдіріп, елдегі басты цифрлық платфор-
маны Сбер компаниясына беруге қарсы 
шықты. Халық арасында «Барлық дере-
гіміз Ресей Федерациясына қолжетімді 
болады», «Біз қайтадан Ресейге тәуелді 
боламыз» деген қауесет тарады. Алайда 
бұл алаңдаушылыққа еліміздің Цифрлық 
даму, инновациялар және аэроғарыш 
өнеркәсібі министрі Бағдат Мусин бір-
ден назар аударып, халыққа жауап 
берді. Министр «Барлық дерек Ресейге 
қолжетімді болады» деген түсінік қисын-
сыз екенін айтып, бұл серіктестіктің 
негізгі мақсатын түсіндіруге тырысты.

Министр Мусин өз сөзінде ең алдымен 
еGov порталының не екенін түсіндірді. 
«eGov – бұл барлық мемлекеттік база-
лармен құрсым арқылы қосылған «вит-
рина» ғана. Бұл базаларға немесе 
жүйелерге ешкім ешқашан қол жеткізе 
алмайды. Өткен айда басталған талдау 
қазақстандық мемлекеттік секторда 400 + 
ақпараттық жүйе бар екенін көрсетті. Бұл 
мемлекеттік жылжымайтын мүлік базасы 
сияқты ірі базалардан бастап, олимпиада 
жүлдегерлері тіркелген шағын базаларға 
дейін», – деді министр.

Бағдат Мусинның айтуынша, қазіргі 
қолданыста жүрген еGov платформасы 
ескірген. Ендігі мақсат – жүзден астам 
жүйеде сақталған ақпаратты реттелген 
және түсінікті болатын он шақты жүйеге 
жинау. Яғни СБЕР арқылы «сапалы» және 
«заманауи» технологиямен жабдықталған 
жүйені орнату жоспарланып отыр. Одан 
бөлек, бұл шешімнің барлығы кибер 
қалқан мен азаматтардың мүдделерін 
қорғау жөніндегі уәкілетті органдардың 
ұсынымы ескеріліп қабылданатынын 
айтты. «Біз Қазақстан тарапы бағдарла-
малық қамтамасыз ету мен техникалық 
қолдауды талап ететін вендор сияқты 
болуы керек деген талап қойып отырмыз. 

СБЕР барлық қолжетімділікті бере 
отырып, барлық компоненттердің бас-
тапқы кодтарын көрсетеді және бар-
лығын Қазақстандағы серверлерге орна-
ластырады деп келістік», – деді Мусин. 

Сондай-ақ бұл бастамаға бөлінетін 500 
млн доллар қаражаттың барлығы СБЕР-ге 
берілмейтінін айтты. Бұл қаражат есе-
бінен жергілікті ІТ салаға инвестиция 
құйылып, екіншіден инфрақұрылымдық 
шешімдерге жұмсалса, үшінші бөлігі 
СБЕР-ден шешімнің өзін сатып алуға 
арналмақ. Одан бөлек, бұл платформаны 
енгізуге қазақстандық ІТ мамандар да 
міндетті түрде қатыстырылмақ. 

Алайда отандық ІТ мамандардың 
бұл жобаны қолға алудың маңызы жоқ 
екенін алға тартып отыр. Елдегі IT 
саланың мамандары еGov платформасын 
алмастырудың қажеттілігі жөнінде бұ-

ған дейін мәселе көтермеген. Бұған 
қазір қажеттілік те жоқ деп санайды 
олар. Мәселен, осы сала маманы Садық 
Шерімбек еGov-тың әлі 5 жылдай мүл-
тіксіз жұмыс істей алатынына сенімді. 
Одан бөлек, ол мұндай жобаны дайындау 
Қазақстандағы ақпараттық технология 
мамандарының да қолынан келетінін алға 
тартып отыр.

«Енді ойлаңыз, айналып келгенде 
бір 5-7 жылдың ішінде сіздің шағын 
және орта бизнестегі айналымның бәрі 
Сбербанкімен жүретін болады. Цифр-
лық үкіметке байланысты БҰҰ-ның 
рейтингінде Қазақстан 193 мемлекет ара-
сында 29-орында, Ресей 36-орында тұр. 
Сіздің, мемлекеттің шағын және орта 
бизнесі басқа елдің банкіне, басқа ел-
дің әлеуетіне тәуелді болды деген сөз 
мемлекеттен айырылумен бірдей», – дейді 
технологиялық-инновациялық жо балар 
кеңесшісі Садық Шерімбек 31 ар наға 
берген сұхбатында.

еGov пен СБЕР дауы аясында Бағдат 
Мусин «Ашық алаң» бағдарламасында 
еGov-тың шетелдік компанияға сатыл-
майтынын айтты. Ол көп адам еGov-
ты бір терезе артында жұмыс істейтін 
платформа деп түсінетінін, бірақ ол 
жүйе де өз ішінде 50 Денсаулық сақтау 

министрлігі және 40 шақты Қаржы 
министрлігіне тиесілі жүйе барын айтты. 
Міне, осы жүйенің барлығын бір жүйеге 
жинақтау мақсатында бұл жобаның қолға 
алынғанын жеткізді. 

Ал «Ақ жол» демократиялық партия-
сының депутаты, мәжілісмен Мақсат 
Раманқұлов «Бүгінгідей ақ парат ғасы-
рында IT қауіпсіздік –тәуел сіздіктің 
маңызды факторы», – деп, министрліктің 
қолға алған жобасы үшін алаңдаушылық 
білдірді. 

– Қазақстан Үкіметінің Ресей Сбер-
банкі мен цифрлық үкімет платформасын 
құру туралы келісімі қоғамда үлкен дау 
тудырды. «Ақ жол» демократиялық пар-
тиясының фракциясы өткен жылдары 
жекелеген министрліктердің, жалпы ал-
ғанда цифрлық даму мәселесінің ақ парат-
тық жүйелер жұмысындағы сәт сіздіктерін 

бірнеше рет сынға алған еді. Қолданыстағы 
платформалардың қабілетсіздігі, әсіресе, 
өткен жылдың көктемінде пандемия бас-
талған соң денсаулық сақтау, әлеуметтік 
қамсыз дандыру, білім беру, салық салу, 
ауыл шаруашылығы және басқа да көп-
теген электрондық қызметтердің кем-
шіліктері айқын болды. Сол кездің өзінде 
мемлекеттің жылдар бойы цифр ландыруға 
бөлінген миллиардтаған қар жының тиімсіз 
пайдаланылуы анық талды. Мемлекеттік 
органдар мен жауапты тұлғалардың жағ-
дайды түзету бойынша жасаған әре-
кеттері тиісті нә тиже бермеді. Тіпті плат-
формалардың одан әрі алыстауына, оны 
азаматтар мен бизнестің пайдалануының 
күрделенуіне алып келді, – деді Мәжілістің 
жалпы отырысында ҚР Премьер-Министрі 
Асқар Маминге депутаттық сауал жол даған 
Мақсат Раманқұлов.

Депутат бұл келісімді «Өткен жыл-
дары цифрландыруға бөлінген қаржының 

тиімсіз жұмсалғанын мойындау ма, солай 
болса ол тиімсіз жұмсалған қаражаттың 
жауапкершілігі кімнің мойнында?» деген 
сауал қойды. 

Халық арасында алаңдаушылық ту-
дырған бұл жоба сонда да өз мақсатына 
жетіп, 20 қыркүйекте Қазақстан Үкі-
меті мен «Сбербанк России» жария 
акционерлік қоғамының арасындағы 
ме мо рандумға қол қою туралы Үкі-
мет қаулысы жарияланды. Онда ҚР 
Үкіметі Цифрлық трансформация мен 
цифрландырудың платформалық мо-
деліне көшуге мүдделі екені айтылған. 

«Қазақстандық бағдарламалық қам-
тылым әзірлеушісі – «BTS Digital» 
ЖШС (ҚР Үкіметінің 40 процент үлесі 
бар ERG тобының еншілес компаниясы) 
цифрлық платформалық шешімдерді 
жасау ісінде технологиялары, тәжірибесі 
мен құралдары бар «СБЕР» компаниялар 
тобының стратегиялық әріптесі болып 
айқындалды.

Жалпы тәжірибедегі тең құқықтық, 
ізгі ниет, құрмет пен сенім негізінде 
әрекет ете отырып, СБЕР компаниялары 
тобының стратегиялық әріптесінің 
және «Астана» халықаралық қаржы 
ор талығы мен ҚР Цифрлық даму, ин-
новациялар және аэроғарыш өнер кәсібі 
министрлігінің Қазақстан Республика-
сына тиесілі бейінді ұйымдарының 
қатысуымен жобаны іске асыру үшін 
арнайы консорциум құру туралы шешім 
келісілді», – делінген құжатта.

Меморандум аясында жыл соңына 
дейін «Сбер», BTS Digital және оның 
үлестес тұлғасы арасында GovTech 
плат формасын мамандандырылған де-
ректер орталығының базасында орна-
ластыру үшін қорғалған динамикалық 
инфра құрылым құру туралы келісімге 
қол қою жоспарланған. Одан бөлек, 
«Ұлттық ақпараттық технологиялар» 
АҚ мен «Сбербанк» ЖАҚ арасында 
Қазақстан Республикасының мем-
лекеттік кепілді гімен «ҰАТ» АҚ-ға 
несиелік желі беру туралы келісім 
жасалмақшы. Несиелік желі Ресей 
рублімен, 2022 жылдың бі рінші тоқ-
санының соңына дейін 500 млн доллар 
көлемінде берілмек.

Құжат бойынша СБЕР компаниясы өз 
тарапынан ұсынылатын бағдарламаның 
ақпараттық қауіпсіздікке кепілдік беруі 
тиіс болса, GovTech платформасының 
және ондағы деректердің ақпараттық 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету Қазақстан 
Республикасының «Мемлекеттік тех-
никалық қызмет» акционерлік қоғамына 
жүктелді.

«Меморандум тараптар қол қой ған 
күннен бастап күшіне енеді. Меморан-
думның қолданылуы тараптар құжатта 
көрсетілген ынтымақтастықтың барлық 
бағыттары бойынша міндеттейтін келі-
сімдерге қол қойған күннен бастап, 2022 
жылғы 31 желтоқсаннан кешіктірмей 
тоқтатылады. Осы меморандум тарап-
тардың бірінің бастамасы бойынша 
екінші тарапты отыз күн бұрын жазбаша 
хабардар ету арқылы кез келген уақытта 
бұзылуы мүмкін», – деп жазылған қаулы 
мәтінінде.

Маңызы зор, қоғамға берері мол жобаның бірі  
«Ұлттық аударма бюросы» атқарған «Жаңа гумани-
тарлық білім. Қазақ тіліндегі 100 жаңа оқулық» жобасы. 
Таныстырылған 100 оқулықтың әрқайсысы 10 мың 
дана мен шығарылып, қазақ тіліне аударылған кітаптар 
бар лық оқу орындарына, жекеменшік университеттерге 
таратылды. 

– Дүниедегі ең озық оқу орындарының бағдарла-
масына кірген ғылыми әдебиет, академиялық бестсел-
лер еңбектер қазақ тіліне аударылды. Олар бұған дейін 
әлемнің ондаған тіліне аударылып, ілгері дамыған қо-
ғамдарда миллиондаған тиражбен тараған. Біздің де 
оқытушылар мен студенттердің осындай мазмұнға қол 
жеткізуі үлкен олжа. Бұл, қажет десеңіздер, «Болашақ» 
бағдарламасының ауқымы кең жалғасы. «Болашақ» 
бағдарламасының арқасында біздің 20 мыңдай студен-
тіміз әлемнің алдыңғы қатарлы университетінде білім 
алды. Енді өз елімізде оқитын жарты миллион студент 
сол Кембридж, Оксфорд, Гарвардтың үздік оқу-
лықтарымен қазақ тілінде білім алуға мүмкіндік алды, – 
деді мемлекеттік хатшы. 

Қырымбек Көшербаев ауқымы кең, мемлекет пен 
қоғам алдындағы жауапкершілігі зіл батпан осындай 
жобаны жоғары деңгейде атқарған «Ұлттық аударма 
бюросына» ризашылығын білдірді. 

100 жаңа оқулықтың арқасында біз қоғамдық 
сана үшін аса маңызды бірқатар гуманитарлық білім 
саласының мазмұнын түбегейлі түрде жаңарттық. Көп 
жағдайда әлі де таптық, формациялық, идеология лық 
сипатта баяндалып келген философия, тарих, әлеу-
меттану, саясаттану, заң мен құқықтану, журналистика, 
мәдениет және өнертану, тіл білімі, шығыстану, әдебиет 
теориясы, педагогика және психология секілді ғылымдар 
пәнаралық, өркениеттік және гуманистік бағыттағы жаңа 
мазмұнға ие болды. 

Сонымен бірге осы жобаның арқасында біз қазақ 
тілінде әлі дами қоймаған бірқатар жаңа саланы аштық. 
Экономика, микро және макроэкономика, менеджмент 
пен маркетинг, қаржылық сауаттылық, ағылшын заңы, 
статистика, сандық және сапалық зерттеу әдістері, этика 
мен эстетика, антропология, интернет психология, медиа 
этика, өнер тарихы, театр және кинотану, сценаристика 
секілді тұтас жаңа бағыттар пайда болды. 

– Аударма арқылы өзге тілден жаңа мазмұн алу өте 
маңызды. Сонымен қатар өз ерекшелігімізді, қазақ  мә-
дениетін, руханиятын басқа тілдерде таныстыру, әлем-
ге насихаттау да аса маңызды. Бұл алыс-беріс екі жақ-
ты болғаны дұрыс. Бұл бағытта да «Ұлттық аударма 
бюро сы» ар қылы бірнеше көлемді, сәтті жоба іске асты. 
Атап айтсақ, 60 қазақстандық ақын-жазушылардың таң-
даулы шы ғармалары Біріккен Ұлттар Ұйымының 6 рес-
ми тіліне аударылып, осы 6 тілде сөйлейтін 90 елдің 
кітап ханаларына таратылды. Өткен жылы Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың тапсырмасымен Абайдың 175 
жылдығына орай ұлы ақынның жинақтары әлемнің 10 ті-
ліне аударылып, таратылды, – деді Қырымбек Көшербаев.

Аталған жұмыстарға Кембридж университетінің 
баспасы, Сервантес институты, Араб мемлекеттері лига-
сының Білім, ғылым және мәдениет ұйымы, Қытайдың 
Ұлт тар баспасы, Мәскеу мемлекеттік университетінің 
бас пасы және басқа да беделді халықаралық әріптестер 
қатысты. 

Мемлекеттік хатшы бұл жұмыстардың жалғасуы 
керек екенін, жоба аясында оқулықтар және көркем 
әдебиетпен ғана шектелуге болмайтынын атап өтті. 

Бүгінде 100 оқулық негізінде қазақ және орыс тіл-
дерінде 200 онлайн курс дайындалып, 5 мың нан аса 
видео-лекция жазылған. Бұл жұмысқа Қазақстан-
ның алдыңғы қатарлы ұстаздары атсалысты. Осы оқу 
материалдары келешекте Қазақстан ашық универси-
тетінің негізін қалай алады. Бұл да заман талабына сай, 
қашықтан оқу технологиясын дамыту, білім беруді 
цифрландыру бағытындағы жақсы бастама, техноло-
гиялық болашаққа жасалған үлкен қадам. 

– 100 жаңа оқулық жобасы арқылы біз әлемдегі ең 
жақсы деген оқу құралдарын, ең танымал ғалымдардың 
идеялары мен еңбектерін Қазақстанның әр студентіне 
жеткіздік. Олар кітап түрінде, онлайн курс ретінде 
ашық және қолжетімді. Мұның барлығы оқимын, білім 
аламын деген жастарға жасалған жағдай, мемлекеттің 
қамқорлығы, – деді мемлекеттік хатшы. 

Жиында Қырымбек Көшербаев Ұлттық комиссия 
атынан бірқатар тапсырма берді. 

Біріншіден, «Рухани жаңғыру» бағдарламасы ая-
сында, мемлекеттік қолдаумен шыққан барлық шы-
ғармашылық туындылардың қоғамдық игілік ретінде 
еркін тарауы қамтамасыз етуі, мемлекеттік органдар мен 
жекелеген ұйымдар оған иелік етпеуі тиіс. 

Екіншіден, «Жаңа гуманитарлық білім. Қазақ 
тіліндегі 100 жаңа оқулық» жобасы бойынша 
аударыл ған оқулықтар мен ғылыми әдебиеттің оқу 
бағдарламаларына енгізіліп, тиімді қолданылуы қам-
тамасыз етілуі керек. 

Үшіншіден, Қазақстан Республикасының «Білім 
туралы» заңына қашықтан оқытуды және қашықтан білім 
беретін оқу орындарын заңдастыратын және онлайн 
оқыту қызметін реттейтін толықтыру қажет.        

Төртіншіден, «Ұлттық аударма бюросы» негізінде 
жинақталған тәжірибе мен мамандардың потенциалын 
жоғалтпау маңызды. Қазіргі сұраныс пен қажеттілікті 
ескере отырып, балалар және жасөспірімдер әдебиеті, 
гуманитарлық және техникалық оқулықтар мен әде биет,  
іскерлік әдебиет және басқа да өзекті аударма бағыт-
тарын қамтитын тұрақты жұмыс жоспары жасалып, іске 
асырылғаны жөн. 

Бесіншіден, «Ұлттық аударма бюросы» және 
Оксфорд университетінің баспасы дайындаған «Қазақ-
ағылшын», «ағылшын-қазақ» Оксфорд сөздігі (Qazaq 
Oxford Dictionary) басылып, барлық орта және жоғары 
оқу орындарының кітапханаларына жеткізілуі шарт.   

Алтыншыдан, латын графикасына кезең-кезеңмен 
өту жоспары аясында аударылған 100 оқулықтың 
электронды мәтіндері Қазақстандық ашық университет 
негізінде жаңа алфавитте жариялануы керек. Сонымен 
бірге мектеп бағдарламасына енген қазақ әдебиетінің 
классикалық туындылары Kitap.kz – Қазақстанның ашық 
кітапханасы негізінде латын графикасына көші рілуі тиіс. 

– Бүгін таныстырылған 100 оқулық пен басқа да сөз 
еткен іс-шаралардың бір ғана мақсаты бар, ол – жас-
тарымыздың елге тірек, қоғамға тұтқа болатын мықты 
тұлға болып өсуіне, білікті маман болуына жағдай жасау, 
– деді Қырымбек Көшербаев. 

Ұлттық комиссияның кеңейтілген мәжілісінде 
Ақпарат және қоғамдық даму министрі Аида Балаева, 
Білім және ғылым министрі Асхат Аймағамбетов, 
«Ұлттық аударма бюросы» қоғамдық қорының ди-
ректоры Рауан Кенжеханұлы, ғылым докторы, Алматы 
менеджмент университетің деканы Молдияр Ергөбеков, 
Қазақ қыздар педагогикалық университетінің ректоры 
Қанай Гүлмира Әмірханқызы, Ұлыбританиядағы 
Кембридж университеті баспасының білім реформасына 
жауапты директоры Джейн Манн сөз сөйледі.

«Ақмешіт-ақпарат»

Мәжілістің күн тәртібінде төрт мә-
селе қаралды. Ең алдымен қалалық 
қаржы бөлімінің басшысы Сейтмахан 
Айменов бюджет қаржысының биылғы 9 
ай қорытындысымен болжамды игерілуі 
туралы баяндама жасады.

Оның айтуынша, бүгінде бөлінген 
қаржы толық игерілмей отыр. Оған 
бірқатар салалар бойынша кедергілер 
барын жеткізді. Осыған орай қала әкімі 
бөлім басшысының баяндамасына қана-
ғат танбай, жұмысын сынға алды. 

– Бюджет қаражаты толық игерілу 
керек. Алайда жұмыстың сапалы орын-
далуына назар аударыңыздар. Қаржыны 
игеру қажет деп сапасыз дүниелер шы-
ғып жүрмесін. Қала тұрғындарынан жүр-
гізілген жұмыстарға көңіл толмаушылық 
сынды шағымдар түспеуі керек» – деді 
қала әкімі.

Күн тәртібіндегі екінші мәселе – 
биылғы жылдың 9 айындағы әлеуметтік-
экономикалық дамудың болжамды көр-
сеткіштері. Бұл жөнінде толығырақ 
қала лық экономика және бюджеттік 
жос парлау бөлімінің басшысы Гүлнар 
Баймаханова баяндады. Бөлім басшы-
сының айтуынша, Қызылорда қаласының 
әлеуметтік-экономикалық дамуы төмен-
дегі көрсеткіштермен сипатталады.

Биылғы жылдың қаңтар-тамыз ай-
ларында өнеркәсіп өнімдерінің өндіріс 
көлемі 350 400 млн теңге, өткен жылдың 
салыстырмалы кезеңімен 98,6 процентті 
құрады. Бүгінде облыста атқарған 
құрылыс жұмыстарының 72,7 проценті 
Қызылорда қаласының үлесінде. Пай-
далануға берілген тұрғын үйлер был-
тырмен салыстырғанда 117 процентті 
құраған.

Осыған орай қала басшысы алдағы 
уақытта жұмыс тиімділігін арттырып, 100 
процент нәтиже көрсетуді тапсырды.

Кездесу барысында жыл сайын той-
ланатын «Қала күні» мерекесін ұйым-

дастыру жөнінде қалалық мәдениет және 
тілдерді дамыту бөлімінің басшысы 
Мұхтар Ниязов баяндама жасады.

– Биыл қала күніне арналған мерекелік 
іс-шараны 23-28 қазан аралығында 1 
апта өткізу жоспарлануда. Бұл мереке 
карантиндік режимге байланысты сани-
тарлық нормаларды сақтап өткізіледі. 
Биыл қала күні мерекесін арнайы 6 күнмен 
атап өткізу көзделуде. Атап айтсақ, 
«Спорт», «Білім», «Қайырымдылық», 
«Ауыл шаруашылығы», «Тазалық», «Мә-

дениет және руханият» күндері деп әрбір 
күннің өз атауы болады. Сондай-ақ қала 
күні аясында түрлі деңгейде мәдени іс-
шаралар ұйымдастырылмақ, – деді бөлім 
басшысы.

Өздеріңізге белгілі, елімізде көктем 
мен күзгі мезгілде әскери қызметке 
шақыру жүргізіледі. Аппарат мәжілісінің 
күн тәртібінің төртінші мәселесі осы 
төңі ректе өрбіді. Қалалық қорғаныс 
істері басқармасының бастығы Алмас 
Чункуновтың айтуынша, қала бойынша 
мерзімді әскери қызметке шақыру төмен 
деңгейде ұйымдастырылуда. 

Мәселен, көктемде дәрігерлік са-
рап тама комиссиясына 343 әскерге  
шақырылушы келген. Алайда 143 аза-
мат қана әскер қатарына алынып, 71,8 
процентті орындаған. Себебі ата-ана-
лардың басым бөлігі балаларын әскерге 
жібермеу үшін түрлі сылтау айтып, алып 
қалуға тырысады екен. Десе де қала 
әкімі жаңа келген сала басшысына күзгі 
мерзімдегі әскерге шақыру жұмысын 
толық орындауды тапсырды.

Мәжіліс соңында қала әкімі сала 
бас шыларына жүктелген тапсырманы 
тиянақты орындап, жүйелі жұмыс істеуді 
және қала күнін атап өтуде сақтық 
шарасының қатаң сақталуын тапсырды. 
Сондай-ақ берілген тапсырмалар алдағы 
уақытта өз бақылауында болатынын ес-
кертті.

 
Ақмарал ОЛЖАБАЙ

«бюДЖЕТ ТОЛЫҚ 
ИГЕРІЛУ КЕРЕК»

ғ.қАзАнтАев, қала әкімі:

ЦиФрлы трАНСФорМАЦиЯ: 
қАжеттілік НедеН туыНдАды?

ТОЙ ТӨРІНДЕ 
«ҚАУІПСІЗ» ҚОНАҚ ОТЫРАДЫ

P.S. Халық арасында бұл меморандумға деген наразылық, ақпараттық 
қауіпсіздікке деген алаңдаушылық түсіндірме жұмыстарына қарамастан әлі 
де бар. Үкімет пен министр барлығы «жақсы» болады деп түсіндіріп әлек. 
Бағдат Мусин мұның барлығын жүйені оңтайландыру мен экономиканы 
жақсарту үшін жасап жатыр-мыс. Яғни қанша күмән тудырса да бұл бастама 
өз мақсатына жететін секілді... 

Аслан НҰРАЗҒАЛИБасы 1-бетте

Тілші түйіні:
Лайым, той тоқтамасын. Жастар бас қосып отау көтерсін, сәби дүниеге 

келіп, қазақтың әрбір шаңырағын шаттыққа бөлесін. Бірақ «рұқсат берді 
екен» деп шектен шықпай індетті қайта өршітіп алмасақ екен деген ой, 
біздікі... Тойды сағынған, тойға баратын «қауіпсіздерге» айтарымыз, сақтану 
қажет екенін ұмытпаған абзал.

Ақтолқын НҰРЛЫБАЙ

«100 ЖАҢА ОҚУЛЫҚ»: әЛЕМНІҢ үЗДІК 
шЫҒАРМАЛАРЫН ҚАЗАҚ ТІЛІНДЕ ОҚИМЫЗ

Басы 1-бетте
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Ақмешіт АптАлығы

Қызылорда теміржолының бастапқы 
даңғылы 1889 жылы 16 маусымда  Патша 
үкіметі Орта Азиядағы теміржолдың 
құрылысы туралы мәселені талқылау 
үшін ерекше мәжілісін шақырудан баста
ған. Сонымен 1900 жылдың сәуірінде 
«ОрынборТашкент» бағытындағы те
міржол құрылысын бастауға шешім 
қабылдаған. Жолдың құрылысы 1901 
жылы басталып, 1906 жылы сәуірде 
аяқталған. Осылайша Орынбордан 
Таш кентке дейінгі 1850 шақырым бола
тын барлық теміржол аралығы іске 
қосылды. 

Сексеуіл мен Түркістан аралығында 
бірінші болып 1903 жылы Қазалы жол 
дистанциясы өз қызметін бастады. 
Одан кейін Қызылорда, Қазалы, 
Сексеуіл локоматив деполары және 
Шиелі, Қызылорда, Жосалы, Қазалы 
жол дис тан циялары жұмысын бастаған 
болатын.

Әр қаланың дамуында белгілі бір 
серпілісті кезеңдер болатыны бел гілі. 
Сыр еліне ОрынборТашкент теміржолы
ның салынуы аймақтық экономикалық
саяси және мәдени өркендеуіне жаңа 
тыныс берді. Соның нәтижесінде вок
зал, депо үйлері салынды. Сондай
ақ құбырмен ағатын су жүйесі пайда 
болды. Жұмысшылардың әлеуметтік 
тұрмыс деңгейінің ғана емес, қоғамдық
саяси өйөрісінің өсуіне себеп болған 
шеберханалар мен деполар Жосалы, 
Қазалы, Сексеуілде іске қосылды. 
Осы лайша аймақта жұмысшы тобы 
қа лыптасты. Халықтың саны артып, 
саудасаттық дами бастады. 1905 
жылы теміржол вокзалынан базарға 
дейін 2 шақырымдық тас жол пайда 
болды. Күйдірілген қыштан жаяу жүр
гіншілер жолын салу басталды. 1910 
жылы Петербургте қаланың гербі жаса
лынып, бекітілді. Қазан төңкерісіне 
дейін АқмешітПеровск Сырдария жаға
сындағы сол кездің өлшемімен алғанда 
стратегиялық жағынан қолайлы бекініс 
ретінде пайда болып қалаға тән ал
ғашқы инфрақұрылымдық белгілер 
қалыптаса бастады. Халық санының 
өсуі, тауарақша айналымының тұрақты 
ұлғаюы, шағын кәсіпкерліктің  дамуы 
қала көркеюіне жол ашты. Тұрмыстық 

нысандармен қатар білім және медицина 
орындарына қажеттілік артты. 

Теміржолдың дамуы 1917 жылы 
революциядан кейін жалғасып, Қызыл
орда теміржол бөлімшесі шамамен 
1925 жылы құрылған. Ол КСРО халық 
жол қатынасы комиссариаты Орынбор 
теміржолына бағынышты болған. Жол
дың ұзындығы 285 шақырымды құраған. 
Қызылорда жол бөлімшесінің аппараты 
60 адамнан құралған. Ал екінші даму 
кезеңінде Ресейде Түркістан мен Сібірді 
қосатын теміржол құрылысының аса 
кажеттілігі туады. Сол жылдары Сібір 
магистралі Новосибирскті қиып өтті, 
ал Орталық Азия жолы Ташкентке 
дейін жетеді. Бұл Сібір мен Орталық 
Азия жолдарын оңтүстікшығыс және 
Шығыс Қазақстан арқылы қосудың 
экономикалық мақсатқа сәйкестігін 
көрсетті. Түркістан мен Сібір теміржолын 
қосу орыс мақтамата өнеркәсібінің 
дамуына орай олардың Түркістаннан 
мақта, ал Сібірден ұнды қажет етуінің 
салдарынан туындады. 

Бастапқыда ТүркістанСібір темір
жолы қазына есебінен тұрғызылады 
деп есептелді. Бірақ үкіметтің құры
лысқа қаржысы болмады. Дегенмен 
Түркістандағы жергілікті буржуазия 
өкіл дері кейінге қалдыруға қызу қар
сылық көрсетті. Көп ұзамай Жетісу 

теміржолының қажеттігі жөнінде мә
се ле көтеріледі. Бұл уакыт ішінде 
Түркістаннан Ресейте мақта тасу 1900 
жылғы 5,2 млн пұттан 1906 жылғы 9 
млн пұтқа өседі. Алайда бұл тасымалдау 
орыс мақтамата өнеркәсібінің сұраны
сын тек жартылай жапты.

Осылайша Қызылорда астана бол
ған тұста «ТүркістанСібір темір жол 
құрылысын салу туралы» қаулы қабыл
данды. Қазақ АССРі кеңестерінің YI 
съезі қабылдаған қаулыда өлкенің 
табиғат байлықтарын жедел игеруге, 
Орталық Азия республикаларын 
Қазақстанның және Сібірдің арзан 
астығымен қам та масыз етуге мүмкіндік 
жасаған Транссібір магистралінің 
экономикалық және саяси маңызы 
аталды. Кеңестер съезінің қаулысында 
жазылғандай, ТүркістанСібір темір
жолының Орта лық Азия республи
каларының экономика сын дамытуда 
үлкен маңызы ескеріліп, елдің бола
шағын байыта түсу үшін техникалық 
дақылдар, ең алдымен мақта, сондай
ақ күріш егуді нақты міндет етіп 
қойды.

Құрылыстың нағыз қызған шағы 
1924 жылдың көктемі еді. Өйткені 
бұл кезде Қазақстанның оңтүстігінде 

құрылыс жалпы халықтық деңгейге 
ұласты. Көктем және жаз айларында 
мұнда 2300дей жұмысшы еңбек етті. 
Олардың басым көпшілігін казақтар 
мен қырғыздар құрады. Кейіннен құ
рылыста ұзақ жыл тапжылмай қызмет 
еткендер осы саладан жаңа мамандық 
алды. Бұл күндері ТүркістанСібір 
теміржолының құрылысын атағанда, 
қарапайым ең бек адамдарының ора
сан зор қыз ме ті мен еңбегі айты
лады. Себебі олардың көпшілігі сол 
кездегі қиын да, құбылмалы ауа
райының нашарлығына, құры лыс
қа қажетті қарапайым құ ралжаб
дықтардың жоқтығы мен тәжі ри бенің 
аздығына қарамастан, белгіленген 
жұмыстардың біраз бөлігін 1924 жыл
дың шілде айының аяғына дейін 
бітірген. Осылайша барлық жа сан
ды құрылыстар, қазу жұмыстары то
лығымен аяқталды. Ал жолдарды салу 
Әулие Атадан Қайыңдыға жетті.

Үкімет шешімімен 1936 жылы Қы
зылорда жол бөлімшесі Ташкент темір 
жолына берілді. Жол бөлімшесінің 
шекарасы солтүстікте Жосалы стан
циясына дейін, ал оңтүстікте Шиелі 
станциясына дейін болған. Қызылорда 
жол бөлімшесінде аз қуатты паровоздар 
пайдаланылған. Олар мазутпен жұмыс 
істеді. 1943 жылдан бастап паровоздар 
көмірмен жабдықтауға көшірілген. 
Ал 1946 жылғы КСРО жол қатынасы 

министрлігі бұйрығының негізінде 1ші 
Қызылорда паравоз шаруашылығы 
бө лімшесі Ташкент теміржолының 
Қызылорда бөлімшесі болып бірікті. 

1950 жылдан бастап Қызылорда 
бөлімшесінде жаңа техникалардың 
енгізілуі басталды. 1953 жылы Шиелі
Жосалы аралығында диспетчерлік 
орта лықтандыру енгізілді. Осылай
ша 1957 жылы Қызылорда жол 
бөлімшесінде алғаш рет ТЭ3 се
риялы тепловоздары пайдалануға 
берілді. 1958 жылы Жол қатынасы 
министрлігінің бұйрығы не гізінде 
Ташкент теміржолының Қы зылорда 
бөлімшесі, Қазақстан темір жолының 
Қызылорда бөлімшесі болып қайта 
аталды. Бөлімше жолының ұзақ
тығы 782 шақырымды құрады. 
Қазақстан теміржолының ұлғаюына 
байланысты 1977 жылы Қызылорда 
бө лімшесі Ақтөбе қаласында жаңадан 
ұйымдастырылған Батыс Қазақстан 
теміржолының құрамына енді. 

Қазіргі кезде «Қазақстан теміржолы» 
ұлттық мекемесінің «Қызылорда жол 
бөлімшесі» филиалы 1ші топ бөлім
шесінің ұзындығы 785 шақырымды 
құ райды. Оның ішінде бір жолдың 
ұзын дығы 315, екі жолды аралық 

470 шақырым. Жол бөлімшесінің 
құрылымында 54 теміржол станциясы 
бар. Сонымен қатар 3 жүк станциясы, 
29 разъезде электрлік орталық, 25де 
диспетчерлік орталық жұмыс істейді. 
Ал бөлімшеде 5 диспетчерлік айналым 
жұмыс істейді. 

Қызылорда жол бөлімшесінің айма
ғында 26 теміржол мекемесі орналас қан. 
Олардың ішінде 4 жол дистанциясы, 2 
байланыс және белгі беру,  электрмен 
жабдықтау, 2 локомотив пайдалану 
депосы, 2 айналым локомотив депосы, 
вагон пайдалану деполары бар. Осы 
мекемелердің құрамында барлы
ғы 10 мыңнан аса адам қызмет етеді. 
Облыс аумағындағы барлық теміржол 
жұмысын үйлестіріп, теміржол көлігін 
тасымалдау жұмыстарының үздіксіз 
және қауіпсіз жүрісін қамтамасыз етіп 
отырған орталық – ол Қызылорда жол 
бөлімшесі. Қызылода теміржолының 
кешегісі мен бүгіні тәуелсіздікпен біте 
қайнасып жатқаны осыданақ көрі ніп 
тұр. 

Теміржолдың тарихы туралы мәлі
мет тер, осы саланың ардагер темір
жолшысы Төлеген Жылгелдиевтің 
«Жол бойындағы жұлдыздар», «Алаш
тың Ақмешіті», «Қызылорда», «Темір 
жол тарландары» атты кітаптардан 
алынды.

Ақмарал ҚАДЫРХАНҚЫЗЫ

VI СъЕЗД ҚАбЫЛДАҒАН ҚАУЛЫ: 
«ТүРКІСТАН-СІбІР» ТЕМІРЖОЛЫН 

САЛУ ТУРАЛЫ шЕшІМ

– Туған жерге қош келдіңіз. 
Қазіргі кезде қандай тақырыпта 
қалам тербеп жүрсіз?

– Биыл балалар жылы бол-
ғандықтан жасөспірімдер мен бала-
лар тақырыбында өлең жаздым. 
Бүгінде «Гүлге қонды көбелек» атты 
кітап дайын тұр. Алдағы уақытта 
демеуші табылса, жыр жинағы етіп 
шығаруға қолжазбамды ұсынуға 
дайынмын. Оның үстіне биыл 
Алланың берген сыйы немерем 
дүниеге келді. «Бір қозы дүниеге 
келсе, бір түп жусан артық шығады» 
демекші сол кезде халықаралық 
«Алаш» әдеби сыйлығын алдым. 
Осылайша қуанышым еселенген 
жайымыз бар. 

– Шәкірттеріңіз бар ма?
– Ақындардың көбі шәкірт тәр-

биелеп жүр. Менің ойымша шәкірт 
тәрбиелеу үшін өзің соған лайық 
болуың қажет. Ал әдебиет біреуге-
біреудің үйрететін дүниесі емес. 
Оның ішінде  өлең – өте кіршіксіз.  
Бұл ақынның көкірегіндегі көз, 
көңіліндегі айна сияқты ғой. 
Дүниені басқаша кейіпте көрсетуде, 
әлемнің осынау сұп-сұлу келбетін 
айнытпай бейнелеуде поэзиядан 
артық құрал таппасымыз анық. Ал 
оны түсіну мен түйсіну әркімнің 
танымына байланысты. Дегенмен 
ақыл-кеңес сұрап келгенге біл-
генімді айтып, жол сілтеуге 
әрқашан дайынмын. Бірақ шәкіртім 
бар деп айта алмаймын. Бүгінгі 
жастар бізден мықты ғой. Оны 
мойындау керек. 

– Сіз үшін поэзия деген не?
– Жалпы  поэзия – қалыпқа 

сыймайтын күрделі құдірет. Менің 
түсінігімде поэзия – жұм бақ әлем. 
Оның құпиясын ашу мүмкін 
емес. Т.Элиот «поэзия – қанның 
сияға айналуы» деп ой тастапты. 
Расында, ақын жүрек дүрсіліндей 
ырғақты күйге елітіп, тамырдағы 
қанда тулаған тылсым сезімді 
ақтару екінің біріне бұйырмайтын 
қасиет. Сондықтан өлең әлеміндегі 
барлық ақындардың өнерін 
құрметтеймін.

– Кейінгі буыннан кімдерді 
оқисыз?

– Қазір ақын боламыз деп жүрген 
жастардың легі көп. Оқу бар да тоқу 
бар. Өлеңді, сөзді түсініп,  қазақтың 
шұрайлы, қаймағы бұзылмаған тілін 
қаз-қалпында көркем қолданып 
жүрген жас ақындар да бар. Оның 
ішінде Ақжол Түменбайдың 
өлең дерін жиі оқимын. Өнерін 
ерекше құрметтеймін. Ешкім де 
өкпелемесін. Егер ол айтысқа 
кетіп қалмаса, қолтаңбасы бөлек, 
мықты жазба ақын болары сөзсіз.  
Өздеріңізге белгілі Бауыржан 
Халиолла басында мықты жазба 
ақыны болды. Қазір айтысқа 
кетіп, өзінің бағытынан айрылып 
қалғандай көрінеді маған. Әркім 
Алланың берген жолын өзі таңдауға 
тиіс. Десе де жазба ақындардың 
барлығының шығармашылығынан 
хабардар бо лып отыруға тыры-
самын. 

– Туған жерге жиі келіп 
тұрасыз ба? Келген кезде сізді 
қуантатын және әттеген-ай деп 
қынжылтатын жағдайлар...

– Әрине, туған жерге жиі 
келемін. Қайда жүрсек те кіндігіміз 
байланған жерден алыстап кете 
алмаймыз. Әркім  өз туған жері-
мен мақтанады. Мен де қа-
зақтың қаймағы бұзылмаған 
Қызылорданың қызы болғаныма 
қуанамын. Мұнда келген сайын 
бір өзгерісті байқаймын. Соған 
қарағанда Сыр елінің дамып,  өсіп-
өркендеп жатқанына көзім жетті. 
Ал әттеген-ай деп қынжылтатын 
сәттер де жоқ емес. Өйткені бұл 
жақта кітап сататын дүкендер 
жоқтың қасы. 

– Бізде ақын қыздар әдеби 
ортаға көп сіңе бермейді. Оны 
көбіне тағдыры мен, от басылық 

өмірімен байланыс тыруға бола-
тын сияқты. Жалпы қазіргі 
әдеби ортаның деңгейі туралы не 
айтасыз? 

– Әйел адамға, қыз балаға 
ақындықты қимайтындар көптеп 
кездеседі. Әйел – табиғатынан 
нәзік жан. Екі бірдей жүкті арқалап 
жүрген ақын қыздар баршылық. 
Өлең – жыныс таңдамайды. Кім 
көрінген ауыздықтап мініп алатын 
жайдақ ат та емес. Өлең – туа 
біткен қасиет. Ол еркекке қона 
ма, әйелге қона ма, Алланың 
қалауы. Ақын қыздардың әдеби 
ортада бой көрсетпеуі қалыпты 
жағдай. Өйткені қайнаған қазан, 
отбасылық тірлік, бала тәрбиесі, 
келіндік міндеті, келімді-кетімді 
қонағы одан қалса жұмысы бар. 
Осының бәріне үлгеру керек. 
Шығармашылығы ол бар. 

– Шабытты қайдан аласыз?
– Маған келетін шабыт алдын 

ала аспанда жазылатын сияқты. 
Мен тек соны қабылдап аламын. 
Шабыт уақыт таңдамайды. Себебі 
жүрегім сезініп, ойыма келген 
шумақты бірден жазып алуға 
дәптерім мен қаламымды сайлап 
отырамын. Мәселен, шабытым 
қазір де  келіп қалуы мүмкін. 
Жалпы менің өлеңдеріме жұрттың 
берген бағасы шабыттандырады. 
Өлеңнің ішкі тынысын, қуатын 
сезініп, оны сыртқа шығару үшін 
үлкен күш керек. Қазіргі кезде 
жазғандарымды оқып, ақ тілегін 
білдіретін жанашыр жақындарым 
жетерлік. Бұл өнер – ма ған 
әкенің қанымен, ананың сүті мен 
дарыған қасиет. Әкем Нұрсұлтан 
Жұбатұлы халық ақыны болған 
кісі.  

– Шығармашылығыңызға 
тоқ   талсаңыз...

– Бүгінге дейін «Бастау», 
«Махаббат кітабы», «Гүлдегенде 
алма ағашы», «Кездесу», «Қайта 
оралған көктем», «Шаңқай түс», 
«Жоғалмаған желкен», «Өң мен 
түс» атты жыр жинақтарым мен 
«Темір үйдің тұрғыны», «Дәлила» 
атты прозалық кітаптарым жарыққа 
шықты. Сондай-ақ  француз ақыны 
Жан Поль Беранженің «Сынық 
скрипка» атты жыр жинағын, 
жазушы Бақытжан Момышұлының 
«Қасқырдың жүрегі» атты романын 
қазақ тіліне тәржімаладым. Қазіргі 
кезде 20-дан астам әнге мәтін жазып, 
оны өнер жұлдыздары халыққа 
тарту ретінде шырқап жүр. Соның 
ішінде  көпке танымал «Сырдария» 
әні өз тыңдарманын тапты. Соңғы 
жылдары жаныма жақын балаларға 
арналған шығармаларға қалам тер-
беп жүрмін. 

– Әңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Ақмарал ОЛЖАБАЙ

Суретті түсірген 
Н.НҰРЖАУБАЙ

СұхбАт

шәмшия Жұбатова ақын: 

«ӨЛЕҢ КІМ КӨРІНГЕН МІНІП 
АЛАТЫН ЖАЙДАҚ АТ ЕМЕС»

«Өнер алды – қызыл тіл». Бұл жай айтыла салған сөз емес. 
Мұны сөз қадірін, сөз өнерінің қасиетін ұғынатын кез келген адам 
жақсы біледі. Иә, қазақ үшін қара өлеңнен асқан құдірет жоқ. 
Абайша айтсақ, «Туғанда дүние есігін ашады өлең, өлеңменен жер 
қойнына кірер денең». Расында, ұлтымыз ұлы өнер деп бағалайтын 
поэзиямен бар ғұмырын үндестіріп қойған. Біздің бүгінгі 
кейіпкеріміз – ақын Шәмшия Жұбатова. Өткен аптада Сырдың 
ақын қызы Қызылордаға келді. Біз де сәтін тауып сұхбат құрдық. 
Ол 1958 жылы қазыналы Қазалы топырағында дүниеге келген. 
Қазақстан Жазушылар одағының, Еуразиялық шығармашылық 
Гильдиясының мүшесі. Халықаралық «Алаш» әдеби сыйлығының 
иегері. Әл-Фараби атындағы Қазақ Ұлттық Мемлекеттік 
университетінің журналистика факультетін бітірген.

БіЗдің ҮЙ
Ұядай үй күнге толды,
Ұядай үй гүлге толды.
Дәурені шат балалық пен
Шуылдаған үнге толды.
Ұядай үй таңға толды,
Ең бақытты жанға толды.
Жапырақтар қаулап өсіп,
Шуақ сәуле маңға толды.
Өбектейді анашымыз,
Анашымыз-панашымыз.
Бір - бірімен тату болған
Біз бір үйдің баласымыз.
Киім таза, үй де таза,
Домбырада күй де таза.
Дәптер таза, кітап таза,
Шаймен жеген жиде таза.
Армандаймыз қия-шыңды,
Жан сарайы жиі ашылды.
Балапандар жетілетін
Бұл біздің үй ұя сынды.

ГҮЛ
Анам екті бір гүлді,
Әкем екті бір гүлді.
Күні бойы екеуі
Гүлдің жәйін жыр қылды.
-Мынау әйел бақыты,
-Мынау еркек бақыты.
...Құмыраның көз тартты
Жиектелген жақұты.
Бұған тағар сын бар ма?
Құлақ керек тыңдарға.
-Балалардың бақыты
дейтін тағы гүл бар ма?
Дауыстары қосылып
-Жоқ!-деді олар тосылып.
Айтқандары рас қой,
ал менікі бос үміт.
Бақыттымын гүлсіз де,
Түсінікті бұл сізге.
Сыйлай алам қуаныш,
Тіл бітірем үнсізге.
Мен өзім де гүлмін ғой,
Кең маңдайлы ұлмын ғой.
Ата-анамның үйіне
Бақыт туын ілдім ғой.
Анам – жауын, 
Жауады.
Әкем – күннің шуағы.
Екі бақыт қосылып,
Мендей бала туады.

ТАЗАЛЫҚТЫ 
ҰНАТАМ

Жарқырайды гүл Отан,
Жадырайды бұла таң.
Өзім аппақ болғасын
Тазалықты ұнатам.
Жуып жүрем бетімді,
Тарап қоям кекілді.
Мен жинаған бөлме де
Құс ұясы секілді.
Ауа таза, ел таза,
Соғып өткен жел таза.
Толқыны көп көл таза,
Сен де таза, мен таза.

Басы 1-бетте

Қызылорда теміржолының 
бастапқы даңғылы 

1889 жылы 16 маусымда  
Патша үкіметі Орталық Азиядағы 

теміржолдың құрылысы 
туралы мәселені талқылау үшін 

ерекше мәжілісін шақырудан 
бастаған. Сонымен 1900 жылдың 

сәуірінде «Орынбор-Ташкент» 
бағытындағы теміржол 

құрылысын бастауға шешім 
қабылдаған. 

Жолдың құрылысы 
1901 жылы басталып, 

1906 жылы сәуірде аяқталған. 
Осылайша Орынбордан 

Ташкентке дейінгі 
1850 шақырым 

болатын барлық теміржол 
аралығы іске қосылды. 
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Ақмешіт АптАлығы

бАйқАуғА!

Шольц халық арасында пандемия кезінде экономикаға 
жауапты болған уақытта аса танымалдылыққа ие болып, 
бұл оның теледебатта сенімді болуына септігін тигізді. 
Дегенмен билікке дәл осы екі кандидаттың бірі келеді деп 
болжау мүмкін емес. Себебі таңдаушылар ішінде әлі өз 
шешімін қабылдамағандар үлесі аз емес. 

Ал «Жасылдар» партиясының көшбасшысы Анналена 
Бербок сауалнама жүргізу барысында көп дауыс жинап, 
Германия саясатында сенсация жасап, «жасылдардан» 
шыққан алғашқы канцлер атануға деген мүмкіндігін 
арттырды. 

40 жастағы кәсіби спортшы Бербоктың халық 
қалауына айналуына соңғы уақытта Германия басты 
проблемасына айналған экологиялық мәселелерді шешу 
туралы мәлімдемелері сеп болып, сол арқылы ол сай-
лаудағы бәсекелестік таныта алатын үшінші кандидат 
атанды.

Германиядағы Бундестагқа сайлау пропорционалды 
жүйе бойынша өтеді, яғни әр партияның дауысы олардың 
парламентте қанша орын алатынына тікелей байланысты. 
Бұл принцип партияға Үкіметті жалғыз басқаруға мүм-
кіндік бермейді. Оның орнына дауыс беруден кейін  
коалициялар құрылады. Әдетте коалиция екі топтан 
тұрады. 

Көптеген адам қазірдің өзінде дауыс беріп үлгерді. 
Олар пандемияға байланысты сайлау күніне дейін 
пошталық дауыс беру арқылы өз таңдауын жасады.

 Таңдауды қалай жасайтынына қарамастан, халықтан 
жергілікті депутатты, сондай-ақ өздері ұнататын пар-
тияны сайлау сұралды. Нәтиже шыққаннан кейін, сайлау 
елде билік ету үшін жеткілікті деп танылған қызметтік 
орын санын тағайындайды, яғни шағын партиялар 
да билеуші бола алады. «Жексенбіде қағаз жүзінде 
жеңіске жеткендерді анықтағанмен, нақты кім билікке 
келетінін айту мүмкін емес. Біз тіпті қарашаға дейін жаңа 
канцлердің кім екенін білмеуіміз мүмкін», – дейді Бен 
Шреер. 

Тілші мақаланы жазу барысында сайлау кезінде 
қандай проблемалар туындауы мүмкін екенін де қа-
растырған. Ең бірінші қиындық кандидаттарға қатысты. 
Халық Меркельден кейінгі билікке алаңдаушылық 
білдіріп отырғандықтан, олар өз мақсаттарын айқындай 
алмай отыр. Ұлттық дебатта көтерілген басты мәселе – 
климаттың өзгеруі, әсіресе шілде айындағы топан су 
басу оқиғалары. Осы орайда әр партия өзінің экологияны 
жақсартуға деген мақсат-міндеттерін алға тартқан еді. 

Мәселен, «Жасылдар» партиясы 2030 жылға қарай 
парниктік газ шығарындысын 1990 жылмен салыс-
тырғанда 70 процентке төмендетуді көздейтінін айтты. 
Ал сыртқы қарым-қатынасқа және Еуроодаққа қатысты 
істерді оңтайлы атқару туралы мәселені социал-
демократиялық партия мойнына алғанымен, Шольц 
көбіне ішкі жүйені, ең төменгі айлық мөлшері зейнетақы 
реформаларына көбірек тоқталған. 

Роб Пичеты мақаласында сондай-ақ «Германия 
Меркельден кейін әлемдік аренада бас көрсете ала 
ма?» деген сұраққа жауап іздеуге тырысқан. Оның 
пайымдауынша, соңғы сауалнамалардың нәтижесі 
Меркельдің Еуропада көшбасшы екені дәлелдеген 
және келесі басшы бұл деңгейге жете алатынына күмән 
бар. «Германия сыртқы саясатта бірнеше мәселеге тап 
болады және жаңа Үкімет оны өз мойнына алуы тиіс. Ал 
Меркельдің орнын кім басады және ол бұл міндеттерді 
атқара ала ма? Басты сұрақ осы болып тұр. Бұл сұраққа 
одақтастар да, германиялықтар да күдікпен қарап отыр-
ғаны жасырын емес», – дейді Шреер. 

Бұл орайда Меркельдің басты рөлі еуропалық бір-
лікті сақтап қалу мен Еуроодақтағы бірлік пен ішкі 
проблеманы жасырып қалу және үнсіз шешу еді. «Макрон 
Меркельдің әлемдік аренадағы орнын басып озуға 
тырысады. Германия позициясы өзгермейтін шығар, 
бірақ бірнеше биліктен тұратын коалиция кесірінен 
Германия әлемдік аренада біраз төмендеуі мүмкін», – деп 
болжайды Бергсен.

Одан бөлек, жаңа басшыға Меркель тығыз 
қарым-қатынаста болған АҚШ пен Қытай елімен 
байланысты теңестіру қажет болады. Одан бөлек, 
Ұлыбританиямен жақындасу да басты міндет болып 
қала береді. «Ұлыбритания стратегиялық жоспарда 
басты серіктес болып қала береді. Себебі Германия 
олардан алыстаса еуропалықтарды шеттеткен 
болып саналады. Германия – әлемдік аренада сөзсіз 
көшбасшы мемлекет. Ендігі сұрақ жаңа биліктің бұл 
деңгейді сақтап қала алатынында болып тұр», – дейді 
Шреер. 

Бір жүйеге үйренген германиялықтар үшін бұл сайлау 
үлкен жауапкершілік артып, жаңа бастаманың себепшісі 
болып тұр. Алдағы уақытта Германияның қандай ел 
болатыны және нені мақсат тұтатыны айқын болады. Ал 
әзірге тек немістер ғана емес, күллі әлем жұртшылығына 
сайлауда кім женетіні және ол қандай ұстамда болатыны 
қызығырақ болып тұр...

Түпнұсқадан аударып, шолу жасаған 
Аслан НҰРАЗҒАЛИ

Әбігер

Әлем

ГЕРМАНИЯДАҒЫ САЙЛАУ: 
ЖЕҢІСКЕ КІМ ЖЕТЕДІ?

2019 жыл. Бұл қазақ қызы Элизабеттің 
спорттағы ең үлкен жеңісі. Барша қазақ 
шы нашақтай қыздың өнеріне қол соққан 
күн, әлем тамсанған сәт. Жапонияның 
Сайтама қаласындағы дүбірлі додада 
Элизабет мұз үстінде қабілет-қарымын да, 
шеберлігін де көрсетті. Қысқа бағдарламада 
ол Людиг ван Бетховеннің «Ай сонатасын» 
мінсіз орын дады. Айтпақшы, ол мәнерлеп 
сырғанау ше бері ғана емес, скрипка 
мен фортопианода ойнауда қабілетті 
екенін жанкүйерлері бұл кезде жақсы бі-
летін. Әлем чемпионатындағы тарихи 
жетістік! Ол әлем чемпионатында төрттік 
сальховты орындады. Осылайша Элизабет 
Тұрсынбаева төрттік секіруді орындаған 
әлемдегі ал ғашқы мәнерлеп сырғанаушы 
болып спорт шежіресіне жазылды Айта 
кетейік, бұл күміс медаль тәуелсіз қазақ 
елі нің әйелдер ара сындағы сырғанау та-
ри хындағы әлем чемпионаттарындағы ал-
ғашқы медаль еді. 

Осылайша мұз үстінде із қалдырған 
Элизабеттің спорттағы үзілісі оның денсау-
лығына байланысты болды. Дегенмен 
жан күйер лер оны асыға күтіп жүрген, 
мұз айды нының ханшайымы спорттағы 
ман сабын осы мен тәмамдайды деген еш-
кімнің ойына кел  месе керек. Бір өкініштісі, 
сырғанаушының арқасынан алған жара-
қаты оны мұз үстіне қайта шығармады. 
Жа қында ғана спортсүйер қауыммен, жан-
күйерлерімен әдемі қоштасқан Элизабеттің 
спорттағы мансабы енді жат тықтырушы 
ретінде жалғаспақ.

Ол өзінің әлеуметтік желідегі парақша-
сын да спорттағы мансабын аяқтағанын 
жария етті. «Құрметті жанкүйерлер, кәсіби 
спортшы ретінде өз карьерамды аяқтадым. 
Осын дай шешім қабылдау маған оңай 
бол ған жоқ. Өздеріңіз білесіздер, ұзақ 
уақыт бойы арқамнан алған жарақат 
қатты мазалады. Өкінішке қарай, сыр-
қаттан толықтай айыға алмадым. Соның 
салдарынан толыққанды жат тығу жасау 
мүмкін болмады. Қа зіргі кезде мен 

Қазақстандамын. Жыл дың соңына дейін 
елде болып, осы спорт түрін таңдаған 
балаларға кө мектесіп, тәжірибеммен 

бөлісе мін. Қазақстанда мәнерлеп сыр-
ғанауды дамытсам деп мен үнемі 

армандайтынмын. Міне, енді сон дай 
мүмкіндік туды,– дей келе, өзінің 

ата-анасы мен бапкерлеріне, 
қолдау көрсет кен азаматтар 
мен жан күйер лерге, Мәдениет 

және спорт министрлігі мен 
Ұлт тық Олимпиада комитетіне 

және Қызылорда облысы ның 
әкімшілігіне зор алғысын біл дірді.

Оның жанкүйерле рінде қи-
мастық бар. Әрине, мұз үстінде әсем дік 
пен сұлулықты, өнерге деген тазалықты 

көрсете білген, сол арқылы барша 
жұрт қа қуаныш сыйлаған қазақ 
қызының мұз үстінде ізі қалды. 
Ендігі үміт – оның өзі сияқты 
жүздеген шәкірт баптаса деген 

көптің тілеуінің орын  далғаны. 
Әлі талай қарлығаштар 

Элизабет мектебіненмін 
дейтініне кү мән жоқ.

Гүлмира 
МАҒЛҰМҚЫЗЫ

Әдеби мұраны өскелең ұрпақтың бойына молынан 
сіңіру, рухани байлықты жадында сақтауы аса маңызды. 
«Өткенін білмеген, болашағын болжай алмас» деген сөз 
бекер айтылмаса керек-ті. Сол себепті ертеңгі күніміз 
жарқын болуы өткеніміз туралы ой бұлыңғыр болмауы 
тиіс. Міне, осы себептен жас ұрпақтың тарих пен әдебиетті 
біліп өскені маңызды. Осы мақсатта ҚР Білім және ғылым 
министрлігі мен «Qazaq Epos» қоғамдық қоры бірлесіп, 
мектеп оқушылары арасында «Тұлпар мініп, ту алған!» 
байқауын жариялады.

Бұл әдеби мұра бәсекесі 25 қыркүйек пен 5 
қараша аралығында Сыр өңірінде ұйымдастырылады. 
Ел Тәуелсіздігінің 30 жылдығына орай «Nur Otan» 
партиясымен бірлесіп өтетін шараға облыстың 6-10 сынып 
оқушылары қатысады. Жарыстың ережелері, ұйымдастыру 
жоспары туралы «Nur Otan» партиясы облыстық филиалы 
төрағасының бірінші орынбасары Ләйлә Төрешова, 
облыстық «Дарын» қосымша білім беру орталығының 
директоры Айжан Қиянбекова мен «Qazaq Epos» қоғамдық 
қорының аймақтық өкілі Дәурен Омаров айтты.

«Nur Otan» партиясы облыстық филиалының мәжіліс 
залында өткен баспасөз жиынында Ләйлә Бегалықызы 
жарыстың мақсаты мен оның жүзеге асу жоспарымен 
бөлісті.

– Байқау қазақ халқының батырлық эпостарының бірі 
«Ер Едіге» жырын жатқа айту бойынша өтеді. Сайысқа 
қатысушы оқушылар «Едіге батыр» жырын жатқа оқып, 
Алтын орда мемлекетінің тарихи оқиғаларына қатысты 
сұрақтарға жауап беріп және жырда кездесетін көнерген 
сөздердің мән-мағынасын түсіндіріп, қазақ әдебиеті пәнінің 
оқу бағдарламасы негізінде дайындалған сұрақтарға жауап 
беруі тиіс. Байқаудың негізгі мақсаты – жас ұрпақтың бос 
уақытын тиімді өткізу, олардың шығармашылық қабілетін 
дамыту мен отансүйгіштік қасиет қалыптастыру, – дейді 
«Nur Otan» партиясы облыстық филиалы төрағасының 
бірінші орынбасары.

«Тұлпар мініп, ту алған!» байқауына қатысып, жеңімпаз 
атанған оқушыларға арнайы жүлде қоры да қарастырылған. 
«Дарын» қосымша білім беру орталығының директоры 
Айжан Тұрғанбекқызының сөзіне сүйенсек, жарыс 
аудандық (қалалық) және облыстық деңгейде өтеді. 
«Аудандық кезеңде жеңімпаз атанған І орын иегері 150 мың, 
ІІ орын 100 мың және ІІІ орын иегері 50 мың теңге теңге 
ақшалай сыйлықпен марапатталады. Сондай-ақ облыстық 
кезеңде жеңімпаз оқушыларға да арнайы жүлде бар. 
Мәселен, облыста І орын иеленген оқушы 750 мың, ІІ орын 
350 мың және ІІІ орын иегері 200 мың теңге жеңіп алады. 
Одан бөлек, облыстық кезеңінде шәкірті жеңімпаз атанған 
ұстаздарға да арнайы жүлде қоры табыс етіледі. Шәкірті 
облыстық кезеңде ІІІ орын алған ұстазға 400 мың, ІІ орынға 
700 мың және І орынға 1 млн 500 мың теңге табысталмақ. 
Жарыстың ұйымдастырылуына облыстық бюджеттен 
барлығы 10 млн 300 мың теңге қаражат бөлінді», – деді ол.

Бұл «Тұлпар мініп, ту алған!» байқауының үшінші 
жарысы. Бұған дейін де еліміздің мектеп оқушылары 
осы жарыста бақ сынады. Ал өткен жылы пандемияға 
байланысты жарыс бір жылға кейінге шегерілді. Десе 
де бұған дейін ұйымдастырылған шараға Сыр өңірінің 
3000-нан астам оқушысы қатысып, жоғары деңгейде өнер 
көрсеткен. 

– Қатысушылар «Едіге батыр» жырын жатқа айтып, 
қазақ әдебиеті оқулығы бойынша әзірленген сұрақтарға 
жауап береді. Филология ғылымдарының докторы, 
профессор Серік Негимов бастаған ғалымдар жырдың 
Қ.Сәтбаев нұсқасын таңдады. Ол мектеп бағдарламасына 
толық сәйкес келеді. Байқау кезеңдері бойынша жеңімпаз 
атан ған жастарға және олардың ұстаздарына қомақты қар-
жылай сыйлық қарастырылды, – дейді «Qazaq Epos» қоғам-
дық қорының аймақтық өкілі Дәурен Сейітжанұлы.

А.ЖАЙҚОНЫСҰЛЫ

1991 жылы жасым 12-де екен. Тұлымы 
желбіреген жеткіншек шағым. Шынымды 
айтсам, ел Тәуелсіздігін алған жылдарды 
есіме алсам, сағат тілін кері айналдырып, 
ата-анамның, ата-әжемнің бөркін аспанға 
атып қуанғанын, бала болсам да олардың не 
үшін қуанып жатқанын сезінгім келеді. «Өз 
алдымызға ел болдық. Ақ түйенің қарны 
жарылды деген осы емес пе?! Енді сендердің 
замандарың керемет болады, қызым!» деп бізді 
әкем шыр айналдыра көтеріп, құшақтап, әлсін-
әлсін бетімізден сүйсе...» деп армандаймын. 
Бірақ мұның бірде бірі болған жоқ қой. Бұрын 
қалай өмір сүрдік, өміріміз дәл солай жалғаса 
берген сияқты көрінеді. 

Әкем азанда жұмысқа кететін, түскі үзілісте 
үйге кеп ас ішетін де, бір ауық мызғып алып, 
жұмысына қайта кететін. Сосын кешкісін 
«әкелерің келе жатыр, есіктің алдындағы 
аяқ киімдерді ретке келтіріп қойыңдар» деп 
мамамыз бізге тез тапсырма беретін де, өзі 
кешкі дастарханды жайып жататын. Мама да 
сондай, таңертең жұмысқа кетеді, түскі үзілісте 
үйге келеді, қайтара жұмысқа кетеді. Сосын 
кешкісін әкемізден бұрын келетіні есімде 
қалыпты. Әйтеуір кешкі асқа әкемізді күтіп 
отыратынымызды білемін. Тіршілік күнде 

осылай жалғасатын. Біз де үйелмелі-сүйелмелі 
бес бала сабағымызға барамыз, сабағымыздан 
келеміз...

Мектепте де керемет жайдары көңілмен: «біз 
өз алдына Қазақстан деген мемлекет болдық, 
балалар!» деп бірде-бір мұғалім айтқан емес. 
Әйтпесе 12 жасыңдағыны ұмытып қалмайсың 
ғой. Өсіп қалған, үп-үлкен баласың. Осыған 
байланысты өзім қорытынды жасаймын, үл-
кен дердің қуанышынан гөрі күдігі, ертеңгі 
болашаққа деген алаң көңілі басым бол-
ған сияқты. Тіпті өз алдымызға мемлекет 
болғанымызды сезіне алмауымыз бізді 70 жыл 
бойы коммунистік партияның шексіз билеп-
төстегенін, идеологиясының ғаламат әсерлі 
бол ғаны соншама адамдар партия құласа, өмір 
аяқталатындай сезінген бе дерсіз?! Өйткені жасы 
үлкен, осы күні ардагер журналист апайдан Ел 
Тәуелсіздігінің алғашқы жылдарындағы сезімін 
сұрағанымда: «шынымды айтайын ба, біз қуана 
алмадық. Қатты қорықтық. Тіпті бір-бірімізден 
«ертеңгі күніміз не болады?» деп сыбырлап 
сұрасатынбыз. Арамызда енді не істейміз деп 
жылағандар да болды. Бірақ қазір бұл туралы 

дәл бұлай айту әбестеу ғой. Сондықтан ә 
дегеннен-ақ шын көңілмен шаттанып, ел 
болғанымызды мақтаныш тұттық деген сөз-
дерге өз басым сене бермеймін. Әрине, қағаз 
бен қаламды серік еткен адам болғаннан кейін 
басқаша айта бересің» дегенде шалқамнан түсе 
жаздадым. Өйткені ата-анам шығармашылық 
адамдары болмағаннан кейін сезімін шаттанып 
білдіре алмаған шығар деп ойлаушы едім, 
газет-журналдың айналасындағы адамдар осы-
лай дегенде қиялымның күл-паршасы шықты. 
Мейлі, өткен күн өтті, бізге де қырық деген 
қамал жетті. Қазір біз осы Тәуелсіздігіміз 
баянды болса екен деген тілек үстіндеміз.

Бала кезімнен бір есімде қалғаны, 1993 жылы 
теңгенің ауысуы болды. Ата-анамыз, сірә айлық 
алған болу керек, жаңа ақшаларды бәріміз бірге 
қызықтадық. Әл-Фараби (1 теңге), Абай (20 
теңге), Сүйінбай (3 теңге), Құрманғазы (5 теңге) 
бейнелері басылған суреттерге қайта-қайта 
қарағанымыз есімде. Ертеңіне сол ақшамен 
саудаластық. Мамам маған әдемі велюр мата-
дан тігілген жасыл белдемше сатып әперді. 
Бағасы 3 теңге тұрады екен. Белдемшенің етегі 

әдеттегідей бір тегіс емес, оюдың жиектеріндей 
толқынданып тұратын. Үстіме киіп, сондағы 
қуанғанымды әлі ұмытпаймын. Сірә, Тәуелсіз 
Қазақстанның мемлекеттігін сезіне алмасам да 
жаңа төл теңгенің қуанышын осы белдемше 
бір тәтті қиялмен жүрегімді тербегендей 
әсерленемін.

Әрине дүкен сөрелерінің бос тұратыны, 
(тек қана қияр басылған банкілер ғана 
тұратын сатылымда), дүкенге нан алуға ғана 
баратынымыз, оның ұзын-сонар кезегі, нан 
тиелген машина тоқтағаннан-ақ адамдардың 
ала-құйын мінезі басталатыны, отбасындағы 
жан басына есептелген тәртіппен, өлшеп 
қана карточкамен азық-түлік алатынымыз, 
оны бір айға жеткізуге тиіс екеніміз бәрі-бәрі 
есімде. Сірә, осындай өмірдің мың бір майда-
шүйдесі мен тұрмыс  түйіткілдері адамдарға 
мемлекеттіліктің «ірі» мәселелері жайында 
сезінуге мұрша бермеген шығар. 

Сүйікті «Ақмешіт апталығы» газетінің 
байқауы үшін бөлісейін деген бір ойым осы 
болатын.     

Айжан ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

Менің қуанышым – жасыл белдемше

Мұз үстіндегі із
ЖЫР ЖАТТАУҒА 
ДАЙЫНСЫЗ бА?

Жоғарыда атап өткеніміздей бүл-
діршін нің денсаулығына алаңдап оны 
спортқа жетектеген ата-ана 4 жастағы 
Элизабеттің аяғына коньки байлап, мұз 
үстіне жі бер генде болашақ чемпионды 
спортқа дайындап жатқанын да аң-
дамаған болар. Ата-ана үшін көз 
қуанышының амандығы ғой. Сөйтіп, ең 
әуелі Мәскеудегі қарапайым сек цияларға 
қадам басқан кішкентай Элизабеттің 
қабілеті үшін бұл аздық ете бастады. 
Жаратқанның да жәрдемі болар, ол 
кішкентай болса да атақты 
бапкер Этери Тутберидзенің 
тобына келді. Баланың бойын-
дағы қабі летін ә дегеннен 
танитын Тутберидзе  де  таңдауына 
өкінбеді. Се бебі Элизабет алғашқы 
қадамынан-ақ жеңіске ұмтылды. Жас 
сырғанаушының спорттағы жетістігі 
көп күттірмей, жеңіс бірінен кейін бірі 
үздіксіз жалғаса берді. Түрлі жарыстар, 
үнемі жеңіс, жеңімпаз Элизабет!.

Мұнан соң от басы жағдайымен 
Элизабет спорттық аза маттығын 
ауыс тырды. Сыр топырағында дү-
ниеге келген әкесі Байтақты әлемді 
шарласа да туған топырақ өзіне 
тартты. Осылайша туған жерге 
оралу спортшының жаттығу орнын 
да өзгертуге мәжбүр етті. Канадағы 
Брайон Орсердің тобында жат тығуды 
жалғастырған Элизабет спорт шыңын 
бағындыра бастады. Дегенмен Орсер 
шәкірті ересектер жарысына ауыс-
қаннан кейін өзінің бұған дейін 
бағындырған белесі өз қабілет-
қарымына сай еместігін іштей сезді. 
Себебі сол кезде әлем чемпионатында 
9-шы орын, олимпиадада 12-ші орын ол 
күткен нәтиже емес.

Ізденімпаз Элизабет  алғаш қы жат-
тықтырушы Этери Тутберидзеге қайта 
ора луды ойлап, анасы екеуі қоңырау 

шалды. Қайтадан алғ ашқы бапкері 
Тутберидзеге оралу жас сырғанау шыға 
сер пін берді. Тағы да үз діксіз жеңіс пен 
қуа нышты сәттер. Оның же тіс тіктерін 
санамаласақ, ша тасып кетуіміз мүмкін. 
Де генмен елеулі де гендерді санамалап 
көрелік. 2016 жылы Норвегияның Хамар 
қа  ласында өткен жасөспірім    дер дің 
дүниежүзілік олим пиа-
да сында қола медаль 
иеленді. 2017 жылы 
Саппородағы Азия 
ойындарында да 
жеңіс ке  жетті. 

2018 жылы 

Пхенчханда алауы 
тұтанған Олимпия 
ойын дарына қа-
тысып, 12-ші орын-
ға та  бан тіреді. 
2019 жылы төрт 
құр  лықтың чем пио  -
наты мен дү ние   жүзілік 
уни вер   сиадада кү міс 
жүл    де ні олжала -
ды. Жал    пы, 
р е с п у б -
ликалық 
және ха-
лықара-
лық жа-
рыс тарды 
қоса ал ған-
да, қазақ тың 
шы на шақ тай 
қызы 39 ме -
даль ие ленген 
екен.


